إرتكاب المعاصي

كتبها : الشيخ د . يونس على

ترجمها إلى الإنجليزية : د . فهيم بوخطوة

20 / شوال / 1438 هـ 14 / يوليو / 2017 م

أحبتي في الله ،،

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على أشرف المرسلين عباد الله، إن الكثير من الناس اليوم يَشْكون من ضيق في المعيشة وقلق في النفس، والسبب في ذلك بلا شك كثرة المعاصى والذنوب، فمَن مِنّا لا يُذنب؟! ومن منّا لا يعصى الله عزّ وجل؟! بل قال عليه الصلاة والسلام: ((لو لم تُذنِبوا لذهب الله بكم ولأتى بقوم يُذنبون فيستغفرون فيَغفِر الله لهم))، بل قال عليه الصلاة والسلام: ((كلّ بني آدم خطّاء، وخير الخطّائين التّوابون))، بل حتى التّقي الورع يقع في الذنوب والمعاصي، والله جل وعلا لما وصَف المؤمنين المتِّقين ذكر أنَّ مِن صفاتهم أنَّهم يَقَعون في الفواحش أو ظُلم النّفس، واسمع ـ يا عبد الله ويا أُمَة الله ـ إلى المتّقين إذا وقعوا في الذنوب والمعاصى ماذا يفعلون، قال الله جل وعلا في صفتهم: ﴿ وَالَّذِينَ إِذَا فَعَلُوا فَاحِشَةً أَوْ ظَلَمُوا أَنْفُسَهُمْ ذَكَرُوا اللَّهَ فَاسْتَغْفَرُوا لِذُنُوبِهِمْ وَمَنْ يَغْفِرُ الذُّنُوبَ إِلاَّ اللَّهُ وَلَمْ يُصِرُّوا عَلَى مَا فَعَلُوا وَهُمْ يَعْلَمُونَ ﴾ [آل عمران: 135]، بل إن الفَرق بين المؤمن الذي يُذنب والفاجر الذي يَعصى قد بيّنه ابن مسعود رضي الله عنه حيث قال: (إن المؤمن يرى ذنبه كأصل جبَلِ يوشك أن يقع عليه، والمنافق الفاجر يرى ذنبه كذُّباب وقَع على أنفه فقال بِيَده هكذا).

أرأيتم إلى هذا الفَرق بينهما؟! كلاهما يعصي الله عزّ وجل، لكن المؤمن إذا عصى خاف ونَدِم ووجل قلبه واستغفر وعَمِل الصالحات لِيُكفِّر عن السيئات، أما الفاجر المنافق فيرتكب الذنوب والمعاصي ويفرح بذلك ويتباهى ويُجاهِر بها.

إِذًا لا بد من الذنب، ولكن ـ أخى المسلم أُختى المسلمة ـ لا بد أن تَحْفَظا نَفسيكما من الوقوع في هذه المعاصى، وقد تسألان: كيف السبيل إلى حِفظ النفس من المعاصى؟! وقبل الجواب على ذلك اعلما أن للذنوب أضرارًا ولتلك المعاصى سوءًا في الوجه وظُلْمَةً في القلب، واسمَعا إلى ربنا عزّ وجل كيف يَصِف أولئك الذين ابتعدوا عن شرعه وانتهكوا حُرُماته ووقعوا في الذنوب وأسرَفوا فيها، انظروا كيف يصِف الله حياتهم ومعيشتهم في هذه الدنيا، قال الله جل وعلا: ﴿ وَمَنْ أَعْرَضَ عَنْ ذِكْرِي فَإِنَّ لَهُ مَعِيشَةً ضَنكًا ﴾ [طه: 124]. تجِده في الصباح يستيقِظ على الأغاني ولا يَعرف ذكر الله للسانه سبيلا، إذا ركب سيّارة لا يَسمع إلا الأغابي، كُلّما رأى الفتيات تَلفّت يَمْنة ويَسرة لا يَغُضّ بصره، وكذلك الفتاة لا تخرج من بيتها إلا مُتعطِّرة مُتبرِّجة كاشفةً عن شعرها وذراعيها لتقولَ للناس: انظروا إليّ، وإذا رَجَعت إلى بيتها لا تَذكُر ذكرًا ولا صلاة، بل تجلِس إلى التِّلْفاز إلى مُنتصَف الليل، إذا سألت هذا الرجل وتلك المرأة: لِمَ تفعلان ذلك؟ قالا لك: إنّه الملل، إنه ضيق في الصدر ولا أحسُّ بلذة في الحياة. أتعلَم لماذا كلّ ذلك؟ إنه الإعراض عن ذكر الله كما قال سبحانه: ﴿ وَمَنْ أَعْرَضَ عَنْ ذِكْرِي فَإِنَّ لَهُ مَعِيشَةً ضَنكًا وَنَحْشُرُهُ يَوْمَ الْقِيَامَةِ أَعْمَى ﴿قَالَ رَبِّ لِمَ حَشَرْتَنِي أَعْمَى

وَقَدْ كُنتُ بَصِيرًا هَقَالَ كَذَلِكَ أَتَتْكَ آيَاتُنَا فَنَسِيتَهَا وَكَذَلِكَ الْيَوْمَ تُنسَى ﴾ [طه: 124–126].

اسمع إلى هذا الرجُل الكافر (ديل كار بينجي) الذي بحث عن السعادة في الدنيا وأراد أن يبحث عن أسبابها فألّف كتابًا سمّاه: (دع القلق وابدأ الحياة). ألّف هذا الكتاب لِيُبيّن أسباب السعادة في الدنيا، فلما انتهى من تأليفه إذا به يربط حبلاً في غرفته ويَشنُق نفسه، ﴿وَمَنْ أَعْرَضَ عَنْ ذِكْرِي فَإِنَّ لَهُ مَعِيشَةً﴾. نعم، يعيش في غرفته ويَشنُق نفسه، ﴿وَمَنْ أَعْرَضَ عَنْ ذِكْرِي فَإِنَّ لَهُ مَعِيشَةً﴾. نعم، يعيش كما يعيش الناس، بل كما تعيش البهائم؛ يأكل ويشرب ويلبس ويسكن ويركب، ولكن قلبه حزين وصدره ضيّق وضاقت به الدنيا بما رحُبَت، ﴿فَإِنَّ لَهُ مَعِيشَةً ضَنَكًا﴾.

عبدَ الله، سل أصحاب المعاصي والذنوب: هل أنتم في سعادة؟ انظر وتأمّل في حالهم، عندهم كلّ شيء إلا ذكر الله والصلاة وشرع الله، فإغّم يَشْكُون من ضيق في الصدر، يبحثون عن رُقية تُخفّفُ عنهم آلامهم، واجلسي ـ أختي المسلِمة ـ مع أمّة الله الصالحة تلك المحجبة المحتشِمة التي إن قامت فإنما تقوم لصلاة الفجر وتنام على ذكر الله وتستيقِظ على ذكر الله، تَغُضُّ بصرها وتحفظ محارم ربّما، تلك وأمثالها قال فيهم ربُّ العزة سبحانه: ﴿الّذِينَ آمَنُوا وَتَطْمَئِنُ قُلُوكُمُمْ بِذِكْرِ اللهِ أَلا بِذِكْرِ اللهِ تَطْمَئِنُ الْقُلُوبُ ﴾ [الرعد: 28].

عبد الله، أمّة الله، إذا كانت هذه أضرار المعاصي وأضرار الذنوب في الدنيا فما بالك بأضرارها والخسارة الناتِحة عنها يوم القيامة وفي القبر وفي الحشر؟!

إذًا يا عبد الله، كيف تحفظ نفسك من الذنوب والمعاصى؟ كيف تبتعد عنها؟ كيف تُحصِّن نفسك؟! كيف تحصن نفسك إذا أقبلت الذنوب والمعاصى؟ وقد أخبر عليه الصلاة والسلام أنه سوف يأتي على الناس زمان القابض فيه على دينه كالقابض على الجمر، يصبح الواحد ما يتحمل أن يتمسك بدينه، ثم قال عليه الصلاة والسلام: ((بادروا بالأعمال الصالحة فستكون فتنا كقطع الليل المظلم، يصبح الرجل مؤمنًا ويمسى كافرًا))، في الصباح تراه مصليًا ساجدًا ذاكرًا يعرف حق ربه، ثم إذا أقبل الليل وغربت الشمس فإذا به يجحد أوامر الله ويستهزئ بشرع الله، ((ويمسى مؤمنًا ويصبح كافرًا))، فما الذي حدث؟ قال بعدها عليه الصلاة والسلام: ((يبيع دينه بعرض من الدنيا))، كم وكم من الناس كانوا صالحين فإذا بشهوة أو بمعصية ينقلبون بسببها على أعقابهم. واسمع ـ يا عبد الله ـ إلى هذا الرجل الذي كان صالحًا طوال حياته بل كان مؤذَّنًا يؤذن للناس ويدعوهم إلى الصلاة، كان يقوم على منارة المسجد فيقول: "حي على الصلاة، حي على الفلاح"، وفي يوم وهو يؤذن نظر بالقرب من المسجد فإذا فتاة، فجعل ينظر إليها ويطيل النظر ولم يغضّ بصره، فإذا بقلبه يتعلق بها، فنزل بعد الأذان وقصد بيت تلك الفتاة، فلما طرق الباب فرحت تلك الفتاة وهي نصرانية فقالت له: مؤتمن ويخون؟! أي: أنت أمين للناس تؤذّن لهم ثم تخون الأمانة! فقال لها: إني أريدك، فقالت: إذًا تريدني زوجة؟ قال: نعم، قالت: لكن بشرط واحد، قال: ما هو؟ قالت: أن تتنصر، أي: تترك دينك وتكفر، فإذا به يقبل شرطها ويقول: أتنصر، فسبحان مقلب القلوب! لا إله إلا الله! أرأيتم كيف

تدخل الذنوب إلى القلوب فتقلبها وتبدلها، ثم أدخلته البيت وقالت له: اشرب من هذا الكأس، فإذا به يشرب الخمر ويأكل الخنزير، ثم قالت له: اصعد على سطح البيت فإذا جاء والدي أخبرته الخبر، فلما صعد السطح وهو سكران سقط من أعلى المنزل، فإذا به يفارق الحياة على نصرانيته وردّته، يقول المولى جلّ شأنه: ﴿يُثَبِّتُ اللّهُ الَّذِينَ آمَنُوا بِالْقَوْلِ الثّابِتِ فِي الْحَيّاةِ الدُّنْيَا وَفِي الآخِرةِ وَيُضِلُ اللّهُ الطّالِمِينَ وَيَفْعَلُ اللّهُ مَا يَشَاءُ ﴾ [إبراهيم: 27]، ويقول عن (إن قلوب بني آدم بين إصبعين من أصابع الرحمن يقلبها كيف يشاء)).

إن أول أمر تحفظ به نفسك من الذنوب والمعاصي هو المحاسبة والمراقبة؛ أن تراقب الله جل وعلا دائمًا وفي كل مكان، واعلم أن هناك من يراك ومن يطلع عليك، إنه الواحد الأحد، إنه الذي يحسب عليك كل نفس وكل خاطرة وكل نظرة وكل كلمة، ﴿عَالِمُ الْغَيْبِ وَالشَّهَادَةِ الْكَبِيرُ الْمُتَعَالِ ﴿سَوَاءٌ مِنْكُمْ مَنْ أَسَرَّ الْقُولُ وَمَنْ جَهَرَ بِهِ وَمَنْ هُوَ مُسْتَخْفِ بِاللَّيْلِ وَسَارِبٌ بِالنَّهَارِ ﴾ [الرعد: أسَرَّ الْقُولُ وَمَنْ جَهَرَ بِهِ وَمَنْ هُو مُسْتَخْفِ بِاللَّيْلِ وَسَارِبٌ بِالنَّهَارِ ﴾ [الرعد: 9، 10]، أي: الذي يخفي نفسه في الظلام ويغلق الباب على نفسه من الذي يراه؟! ﴿أَلَمْ يَعْلَمْ بِأَنَّ الله يَرَى ﴾ [العلق: 14]، وصدق الإمام أحمد رحمه الله يمال حيث أنشد يقول:

إذا ما خلوت الدهر يومًا فلا تقل: خلوت ولكن قل: عليّ رقيب

بلى يا عبد الله، إذا أتيت الله يوم القيامة فإنه يعرض عليك كتابًا لا يغادر صغيرة ولا كبيرة إلا أحصاها، ﴿يَوْمَ تَجِدُ كُلُّ نَفْسِ مَا عَمِلَتْ مِنْ خَيْرٍ مُحْضَرًا وَمَا عَمِلَتْ مِنْ سُوءٍ تَوَدُّ لَوْ أَنَّ بَيْنَهَا وَبَيْنَهُ أَمَدًا بَعِيدًا ﴿ [آل عمران: 30]. واسمع ـ يا عبد الله ـ أمرًا آخر به تحفظ نفسك من المعاصى، إنه الخوف من الله جلّ وعلا، فلا تظنّ أنها معصية ثم تذهب، أو أنها نظرة ثم تضيع، أو أنه الفيلم الأخير ثم أتوب بعده، إن الله عز وجل يحذر الناس نفسه ويقول: ﴿وَخَافُونِي إِنْ كُنْتُمْ مُؤْمِنِينَ ﴾ [آل عمران: 175]. ألا تخاف . يا عبد الله . من الله وأنت تتجرّأ على معصيته؟! ويا أمة الله، أما تخافين وأنت ترتكبين معصية أن يأخذك الله ويقبض روحك؟! اسمعى إلى السابقين إلى الصالحين كيف كانوا يخافون ربهم، فهذا إبراهيم عليه السلام قيل: إنه كان يسمَع له من بعيد وهو في الصلاة أزيز صدرِه من شدة الخوف، وهذا داود عليه السلام كان الناس يزورونه يظنون أنه مريض وماكان به شيء إلا شدة الخوف من الله، كانوا أعدل الناس وأخشاهم لله ولم يكونوا عصاة، ومع ذلك كانوا أشدّ الناس خوفًا من الله، بل الصالحون يصلُّون ويصومون ويتصدقون ومع ذلك يخافون أن لا يتقبّل منهم، وفيهم قال جل شأنه: ﴿وَالَّذِينَ يُؤْتُونَ مَا آتُوا وَقُلُوكُمُمْ وَجِلَةٌ ﴾ [المؤمنون: 60].

اسمعي ـ يا أمة الله ـ إلى نبينا الله وهو أعبد الناس وأصلحهم كيف كان يخاف، تقول عنه عائشة رضي الله عنها: كان إذا رأى غيمًا أو ريحًا عرف ذلك في وجهه، فتقول: يا رسول الله، إن الناس إذا رأوا غيمًا فرحوا رجاء أن يكون فيه مطر، وأنت إذا رأيته عرفت الكراهية في وجهك، قال: ((يا عائشة، ومن يؤمّنني

أن يكون فيه عذاب؟! قد عذّب قوم بالريح، وقد رآه قوم فقالوا: ﴿هَذَا عَارِضٌ مُعْطِرُنَا بَلْ هُوَ مَا اسْتَعْجَلْتُمْ بِهِ رِيحٌ فِيهَا عَذَابٌ أَلِيمٌ ﴿ [الأحقاف: مُعْطِرُنَا بَلْ هُوَ مَا اسْتَعْجَلْتُمْ بِهِ رِيحٌ فِيهَا عَذَابٌ أَلِيمٌ ﴾ [الأحقاف: 24])). أما نحن للأسف الواحد يرتكب المعاصي وينتهك الحرمات وهو يضحك ويلعب ولا يبالي، يقلب رأسه في الفراش وهو مطمئن لا يصلي الصبح إلا إذا طلعت عليه الشمس ولا يبالي

اسمع إلى أبي بكر الصديق وهو أصلح هذه الأمة بعد رسول الله ﷺ يقول عن نفسه من شدة الخوف من الله: (يا ليتني كنت شجرة تعضد). أما تخاف يا عبد الله وأنت يا أمة الله؟! اسمعوا إلى أولئك الأربعة نفر الذين سافروا إلى بلاد من أجل الزنا والمعاصى، فإذا بهم يدخلون إلى مرقص من المراقص ويتمتّعون بشرب الخمر في تلك الليلة، والربّ جل وعلا قد نزل إلى السماء الدنيا في ذلك الوقت فيقول: هل من سائل فأعطيه، هل من مستغفر فأغفر له، وينظر إلى عباده أين ذهبوا، ذهبوا إلى المرقص، وماذا عملوا؟ شربوا الخمر ورقصوا، وبينما هم مشتغلون بتلك المعاصى في ذلك المرقص إذا بواحد منهم يسقط مغشيًا عليه حضرته الوفاة، فقال له أحدهم: قل: لا إله إلا الله، فقال له وهو يحتضر: زدني كأسًا من الخمر، فما يزال يرددها حتى خرجت روحه، نسأل الله العافية وحسن الخاتمة. أما تخافين ـ يا أمة الله ـ أن تكوني على معصية في ليلة هي آخر ليلة من حياتك؟! أما يخاف أحدنا وهو راكب على سيارة يعصى الله ثم يختم الله له بسوء الخاتمة في حادث؟! قال عن (إن أحدكم ليعمل بعمل أهل الجنة حتى ما يكون بينها وبينه إلا ذراع، فيسبق عليه الكتاب، فيعمل بعمل أهل النار فيدخلها)).

فاتقوا الله عباد الله، واعلموا أن أحدكم يموت على ما عاش عليه، ويبعث على ما مات عليه، فالبدار البدار، البدار إلى التوبة والعمل الصالح والثبات على ذلك حتى الممات.

نسأل الله الكريم رب العرش العظيم أن يثبتنا على دينه، وأن يصرف قلوبنا إلى طاعته، وأن يختم لنا بالصالحات أعمالنا، إنه سبحانه ولي ذلك والقادر عليه.

Committing sin

Written by: Sk Dr Younis Ali

Translated by: Dr. Faheem Bukhatwa

20 Shawal 1438.14 July 2017.

Dearly beloved,

All thanks be to Allah the Lord of the worlds. All peace and prayers upon the most honourable of all messengers.

Slaves of Allah, many people today complain from difficulty of living due to high cost, and suffer from worry and stress. Without a doubt, the cause of all that is the large number of disobediences and sins. For; is there any of us who does not sin? Which one of us does not disobey Allah? In fact, the messenger ppbu said: {if you do not commit sin then Allah would take you away and replace you with other people who would sin and they ask for forgiveness and Allah forgives them. }. In fact, the messenger ppbu also said: {All son of Adam are sinners, and the best of sinners are those who repent. In fact, even a God-fearing and holy individual falls into sin and commits disobediences. Allah the Almighty described the God fearing faithful peopled, and mentioned that that they do commit disobediences, or do wrong against themselves or they do themselves injustice. And listen slave of Allah, to what those God fearing people do when they fall into sin or commit a wrong against themselves, Allah say: { And those who, when they do an evil thing or wrong themselves, remember Allah and appeal forgiveness for their sins - Who forgives sins save (or except) Allah only?

- and they will not knowingly insist or continue doing (the wrong) they did.} 3:135. In fact the difference between a believer who commits sin and the wrong and evil doer who is disobedient, the difference was outlined by Ebn-Masood when he said: {a believer views his sin as real mountain about to crash on top of him, while a sin-committing hypocrite views his sin as the fly insect which lands on his nose; so he wave it off with his hand just like that}. Can you see the difference between them? They both disobey Allah, but the believer becomes fearful, regretful, heart trembling and asks for forgiveness and does good deeds of obedience as penance or so they would clear or amend those sins. While a disobedient hypocrite commits sins and acts of disobediences and feels happy, and he even brags and boasts about it and does so publicly.

If sin has to be and everybody sins, then dear Muslim brother and sister, you must protect yourselves from falling into sin. One may ask the question: how is it possible to protect against sinning? But before we answer this question, first you need to know that sin has bad side effects, One of those is and those deeds of disobedience lead to having a bad face and lead to darkness in the heart. Listen to Allah how He describes those who move away from His rules and violate His prohibitions and sanctities, and those who fall into sin and do a lot of it. Rather overdo it. See how Allah describes their living in this worldly life. Allah says: { But he who turns away from remembrance of Me, his life will be a narrow, tight and miserable life, and I shall bring him blind to the assembly on the Day of Resurrection. } 20:124. He would wake up in the morning to singing songs, while remembrance of Allah does not find a way to his tongue. When

he rides a car he only listens to music. Whenever he sees girls he does not restrain or restrict or limit his looks, in fact he keeps gazing left, right and center. Also, a girl leaves her house with full makeup, perfumed and dresses to reveal, showing off her hair and arms; broadcasting to everybody: look at me. And when she comes home she does not think of remembrance of Allah, or prayers. No, she sits by the tv till late in the night. If you ask that man and that girl: Why do you do this? He or she would say: I am board, I have tightness in my chest and I don't feel there is any joy in this life. Do you know why all that is happening? It is the avoidance and blocking away of remembrance of Allah, just as Allah says: { But he who turns away from remembrance of Me, his life will be a narrow, tight and miserable life, and I shall bring him blind to the assembly on the Day of Resurrection. (124) He will say: My Lord! Why Have You gathered me (hither) blind, when I used to be able to see? (125) He will say: Just as Our revelations came unto you; but you did forget them. Likewise, on this day; you are **forgotten.**} 20:124-126.

Listen to this man, this non-believer scholar, (his name is: Dale Carnegie) who searched for happiness in this life. He did much research aimd to achieving happiness in this life. He authored a book titled: "How to Stop Worrying and Start Living". He wrote this book so he can show the reasons and factors for achieving happiness in this life. When he finished writing the book he tied up a robe in his room and hung himself. Allah says: { But he who turns away from remembrance of Me, his life will be a narrow, tight and miserable life . . . } 20:124. Yes, they will live as people live. In fact as animals live. Eat, drink, wear clothes, ride a car, but the heart is sad, and the chest is tight, and

for him this world has gone so small despite how big and broad it really is.

You, slave of Allah, ask those who commit sins and deeds of disobedience: Are you living in happiness? Look at; and think of the state they are in. They have everything except remembrance of Allah and prayers and Allah's rules. They complain from tightness in their chest. They are looking for some spell, which can reduce their pain. Dear Muslim sister, sit down with the Godfearing servant of Allah, who wears her hijab, and who is modest. When she gets up at night, it is for Fajr prayer. She goes to sleep with remembrance of Allah; and she wakes with remembrance of Allah. She curtails her eye-sight or gaze. She keeps Her God's prohibitions. She and those like her; Allah spoke about them as He says: {Those who have believed and whose hearts have feel at rest in the remembrance of Allah. Certainly in the remembrance of Allah; hearts do find rest! } 13:28

Abd-Allah, you slaves of Allah, men and women, if those are the disadvantages of disobedience, and those are the negative side effects of committing sin in this worldly life; then you can only imagine the disadvantages and the negative consequences on the day of resurrection, and in the grave and on the day of gathering.

Slave of Allah, the question now is: How to protect yourself from sin and disobedience? How do you keep away from sin? And how to inoculate yourself? How do you fortify yourself if sin and deeds of disobedience approach you? The messenger ppbu told us that there shall come a time for people where a person holding on to his religion is like that who is holding on to stone of fire. It shall become so difficult for a person to hold on to his/her faith.

Then the messenger ppbu said: {preempt with good deeds. There will be enticements and temptations just like the dark part of the night. A man is a believer in the morning, but by the evening, he becomes unbeliever...}. Meaning; in the morning he would he would do his prayers, prostrating, praising and remembering Allah, knowing Allah's rights. Then as the night approaches, and the sun sets, he denies Allah's commandments, and he makes fun of Allah's rules. {and a man is a believer as night and by the morning he turns into an unbeliever. He trades his religion or faith for something this worldly life has to offer}. Many many were God fearing, pious devout people, and suddenly some temptation or a disobedience turns them upside down.

Listen slaves of Allah, there was a man who was devout throughout his life. In fact he used to do Azan calling people to prayers. He used to climb up the mosque's minaret and used to say: "Come on to prayer, come on to be winner حى على الصلاة، حى على الفلاح". And one day while he was doing Azan he looked near by and there was a young lady who caught his eye. So, he looked at her and kept on looking. He did not curtail or curb his gaze. Next, his heart got hooked. After Azan, he climbed down the minaret and headed for the lady's house. The lady was quite happy and she asked: "Is it that one of the trusted people is betraying his trust?". He said: "I am seeking you.". She asked: "as a wife?". He said: "yes". She said: "But I have one condition". "What is it?" he said. She said: "You become a Christian". Meaning leave your religion and deny your faith. He accepted. He said: "I will become a Christian". Praise be to Him who change the hearts just like that. Do you see how sin goes into the heart; and it changes it and turn it over. Then she invited him into her house and offered him a drink. So, he drank alcohol and ate ham in the food she offered him. She said to him: Go upstairs on the roof. Relax and I will tell my father as soon as he comes in. He went upstairs while drunk. He fell off the roof of the house. He died while being a Christian and after retraction from; and denunciation of Islam. In his Allah says: { Allah holds firm those who have faith and believe with firm words in this worldly life and in the Hereafter, and Allah sends wrongdoers astray. And Allah does what He will. }14:27. The prophet ppbu said: {Peoples' hearts are between Allah's fingers; He turns them as He wills}.

First thing with which you protect yourself from sin and disobedience is auditing, assessing, reviewing and monitoring. Monitor Allah at all times and all places. Always remember that someone can see you and someone is watching you. It is the one and only. He is the one who counts and assesses every breath, and every look, and every word. Allah says: {He is the Knower of the this world and one beyond, the Great, the High Exalted. (9) You are all alike, this he who talks secretly and this who speaks out loud, and he who lurks in the night and he who infiltrates in the daytime. (10)} 13:9-10. Meaning this who hides himself in the dark and locks himself in, who could see him? Allah says: **{Was he not aware that Allah sees?**} 100:14. Slave of Allah, when you come to Allah on the day of resurrection He will display to you book which leaves nothing unrecorded, no matter how big or small. Allah says: { On the Day when every soul will find itself confronted with all that it has done of good is presented, and all that it has done of evil will wish that it is parted from by a vast and far dimension. 3:30.

Slave of Allah, there is another thing with which you can protect your self from disobediences. It is God fearing. Do not think that a disobedience happens and disappears, or it is a look and it is gone, or it is the last video and then I will repent. Allah Himself give the following warning to people: {and fear me if you really have faith} 3:175. Are you, slave of Allah, not afraid of Allah while you have the audacity and daring to disobey Him? And you maid of Allah, are you not worried or afraid that while you are in the process of committing a sin that Allah may take your soul? Listen to our devout ancestors how they used to be God-fearing people. Prophet Abraham pbu; it was said that while he was at a prayer; it was possible to hear a humming sound in his chest due to the level of fear he used to have. Prophet David, people who visited him used to think he was sick. There was nothing physically wrong with him except the strong fear of God he had. They were the most just and God-fearing people and they were never disobedient, and yet they were the most God-fearing people. In fact the devout pious people, they do prayers, they fast and donate sadaqa and they still are fearful that there good deeds may not be accepted from them. Allah says about the likes of them: {And those who come up with the deeds they have already done which they did with trembling and fearing **hearts**} 23:60.

You ladies slaves of Allah, listen to our prophet ppbu. He is the most worshipping and most devout of all people, yet he used to be God-fearing. Aesha may God be pleased with her said that the messenger ppbu whenever he saw heavy clouds or wind then we would know it in his face. So, she would say to him: "Messenger of Allah, whenever people see clouds they feel happy hoping that

it may contain some rain, but when you see it, I could tell by your face that you tend to hate it". He said: {O Aesha, and who would guarantee me that it does not carry torture and suffering with it? Some people in the past were punished by wind. When they saw it first they said (he quoted the verse): {..., they said: Here is a sudden or random cloud bringing us rain. NO, but it is that which you did seek to hasten, a wind wherein is painful torment} 46:24}. Some of us unfortunately, commit sin and violate the forbidding and they laugh and play and careless. They turn their head on their pillows and so relaxed. They do not pray Fajr prayer until after the sun come out, and they careless.

Listen to Abu-Baker and he probably the most devoted of all people in this nation (next to the prophet ppbu) who says about himself out of fear of Allah. He says: "I wish if I were a tree that is broken ..". Slaves of Allah, men and women, are you not afraid?. There were four people who travelled abroad seeking to commit sex (zena) and other disobediences. They went into a night club or a disco and they indulged into alcohol that night. While on that night, God the Almighty Had descended from the higher heavens saying: { Is there any one asking for anything that I will provide? Is there any one asking for forgiveness that I will forgive?}. He looks at His slaves to see where have they gone to? They had gone to a night club. What have they done? They were indulging into taking alcohol and dancing. And just as they were busy with those acts of disobediences at that night club, one of them suddenly collapsed and fainted and death was approaching him. One said to him: "say shahada; say No God but Allah". While dying he said: "Give me another glass of alcohol". He kept

on repeating it until his soul was taken away. We ask Allah for a good ending.

Slaves of Allah, would you not be afraid that on a night that you commit a disobedience that it would be your last night? Would you not be afraid if you were riding a car committing a sim that Allah will provide you with a bad ending in a car accident? The messenger ppbu said: {One of you would do all the good deeds of the people of paradise; until he is only about an arm's length from it, then the decree (or fate) overtakes him, and he does the deed of the people of fire, and he enters hellfire}.

Slaves of Allah be God-fearing. And remember that death will come to each one of you doing what they are doing at the time. And shall be resurrected doing what they died doing. Hurry up hurry up, hurry to repentance and the good and devout deeds. And stay fixed to that until death.

We ask Allah the Lord of the mighty throne to hold us firm on His religion, and to engage our hearts in obedience, and make the last of our deeds are the most devout. Praise be to Him, He is capable of doing that.